
CONSELL DE FABRA I COATS FÀBRICA DE CREACIÓ 
ACTA PLENARI 

19/09/2019, 12h - 13:30h. 

 

ORDRE DEL DIA 
Assistents 

● Clara CAC 
● Maria Live Media 
● Edu Za 
● Marta Teleduca 
● Oriol FIC 
● Elisenda Decidim 
● Hans Laguna 
● Maria FiC 
● Laura Educació FiC 
● Cristian Len - Radio 
● Holly - Arts Meets Business 
● Nuria - Comissió de Seguiment 
● Maria - Mixtur 
● Miquel Angel 
● Miriam CAC 
● Eva  
● Sofia Pedra 
● Maria Pedra  
● Ass Nadir 
● Oriol - FiC  
● Meritxell Cosmologies 
● Gloria - Jose y sus hermanas 
● Montse Roca - Bascket Beat 
● Angela Eduxarxa 
● Marta Teleduca 
● Vicor Bitlab / XES 
● Matias - Albers 
● Hans - Comissió de Seguiment 
● Xavi - Quesoni i Say it Loud 
● Rosa - Konik 
● Elisenda - Decidim 
● Joana - FiC 
● Kike Bela - Blood Quartet i The Good Good 
● Anna - La Tremenda 
● Asun - FiC 
● Elisabeth - La Nave VA 



● Javier Rodrigo L’Ordit -  
● David Coordinació recinte 
● Neus FiC 
● Mireia - Informació FiC i CAC 
● David Recinte  
● Albert Tècnic participació districte St Andreu  
● Asun  FiC  
● Laura FiC  
● Rodrigo - Grup Congres 
● David - Grup  Congres  
● 4 persones més  

46 persones  

Coordina 

Sound Diplomacy i L’Ordit  

1. Benvinguda 
● Es fa ronda de presentacions.  
2. Actualització De La Renovació De La Comissió Executiva i de la comissió de 

processos Col·lectius 

 
Proposta no renovar fins al febrer, s’havien proposat Rosa Konic i Beatriu Explica Dansa a 
través de la comissió de programació.  
 
Processos col·lectius:  A l’estiu s’han treballat  les ressitències i l’imaginari de l’Amazonia i ara 
és dona una continuïtat  a aquesta temàtica  amb altres residents. Es faran accions a ECOS, 
FESC i en d’altres moments de trobada i convocatòria  fins a finals d’any.  
 

3. Altres Actualitzacions 
● Kike - Seismes i Fàbrica en Obert 

○ The Good Good organitzen la festa Seismes, tercera edició. S’organitza entre 
els residents, i així s’ha estat fent des de fa mesos en assemblees. 5 d’octubre 
de 17 a 23h. La idea és mostrar projectes de col·laboració entre residents. 27 
artistes/col·lectius. 40 accions. Planta 0 (accions híbrides i instal·lacions 
sonores, concerts i escèniques) i Espai Zero (mostra arts visuals). Entrada 
gratuïta. Projecte propi de FiC i molt suport per part de l’equip. Filosofia DIY - 
tots els artistes aporten el que poden i s’ajuden. 

○ Es demana que la gent proposi coses per la Fàbrica en Obert - festes del barri 
perquè el barri sàpiga què es fa aquí dins. Ho organitza el The Good Good. 30 
de novembre. 

● Inauguració expo al Centre d’Art - capítol de tancament de Rehogar. S’inaugura en 
blanc i es va fent mentre té lloc en el temps i l’espai per pensar què volem que sigui el 
Centre d’Art. A les tardes els artistes estan a la primera planta i tothom és benvingut.   



● L’equip tècnic s’integra al Consell. Que serà coordinat entre L’Ordit i l’equip tècnic, i 
sempre hi haurà un referent tècnic en cada una de les comissions, per fer-les més 
àgils, pràctiques i efectives, que és una de les peticions més recurrents dels residents 
sobre el Consell. 

● Nous veïns: 
○ L’institut ja ha començat 
○ Habitatges - entren el 28 d’octubre 

● Nova residència grupal alumnes La Massana a partir de l’octubre - duració: curs 
escolar. Vindran alumnes de 4rt de grau, unes deu persones  

● Fàbrica de Reis - estan oberts a que els artistes col·laborin amb ells. Han guanyat el 
concurs de producció L’Espectacleria i tindran taula aquí, i la idea és fer una mena de 
Grec Pro perquè es presenti la gent.  Qui es vulgui apuntar, es farà una llista 
d’interessats. Ja han avisat que la remuneració és reduïda perquè el pressupost és 
reduït, però és remunerat. De cara a l’any que ve des del mateix concurs haurà de 
quedar clar que els artistes de la FiC tinguin cabuda. 

● AM Fest fa descompte 50% a residents - s’enviarà mail 
● Goteo (Oriol): Proposta Goteo Match Funding amb l’ICUB per projectes de la FiC. 

S’obriria al desembre i s’allargaria fins al gener-febrer. Per a 4 projectes, hi haurà un 
jurat de gent de l’ICUB i Goteo. S’enviarà un correu amb més info. Inclou formació en 
crowdfunding. Fins a 4000€, 2000€ a Goteo i 2000€ q posaria l’ICUB. S’enviarà 
email per informar. 

 
 

4. Recordatori Del Decidim 
● Recordatori invitació. 
● 12 persones diuen que l’han mirat - han arribat una trentena de confirmacions al 

plenari a través del Decidim 
 

5. Presentació Projecte De Fic Per Part de Direcció 
● És un projecte basat en l’inicial de la Joana, però s’ha anat re-definint amb el que ha 

anat parlant amb ls residents 
● Que això sígui més una fàbrica i no un co-working 
● Que la nova convo funciona en relació amb les altres Fàbriques  
● Que abraci totes les etap 
● es d’un procés creatiu (cada etapa uan modalitat) 
● Serà una fàbrica multidisciplinar 
● El programa de mediació i la nova mirada respecte la fàbric demanarà que els 

projectes de residència estiguin vinculats concretament al context  i a la comunitat de 
la fàbrica.  

● Els projectes que es presentin han de tenir una vinculació específica a la Fabra  
● Més rotació - temporalitats entre 3 i 6 mesos i màxim 1 any o any i mig  (depenent de 

modalitats)  - que es puguin renovar en funció a l’aportació del projecte a la Fabra 
menys en el cas del projecte de mediació 

● Que hi hagi més moviment  



● Una de les demandes que ha recollit direcció és que per part dels residents és que hi 
ha poc acompanyament i que hi ha prou soledat : Tutories Studio visits, 
assessorament jurídic… 

● La convocatòria no se sap si serà anual o semestral. Hi haurà altres convocatòries 
amb entitats amb les que la Fabra ja està començant a parlar - hauran de complir amb 
tots els requisits i demandes de la Fabra (un exemple és una convocatòria de 
producció  en col·laboració ( per exemple amb Hamaca) 

● Les residències seran gratuites serveis juridics ho ha aprovat. El contracte de 
residència La nova convocatòria surt a abans o després de festes. 

● Es faran reunions amb la Maria i la Joana amb grups de residents per solucionar 
dubtes, etc. 

● Tothom pot presentar-se a la nova convocatòria 
● La nova convocatòria al voltant de Nadal. 
● El projecte inicial de la Joana està penjat a la web 

 

6. Torn Obert De Paraula 

Per als protocols que no s’acaben al febrer, què passa? Respecte els convenis dels residents 
de viver, es respectaran els terminis estipulats en els convenis signats? Es compliran tots els 
contractes i convenis signats. Hi ha dos o tres casos amb  qui l’acord és més enllà de febrer i 
amb ells es mantindrà fins a final.  

La generalitat potencia l’espai d’ateneus cooperatius però la majoria de cooperatives i 
empreses de viver que estan Fabra i Coats ja han fet aquest acompanyament; el més proper 
és  Crea de Fabra i Coats.  

El canòdrom tampoc sembla l’espai  és un coworking d’empreses creatives.  

Els projectes que acompanyen els projectes creatius (empreses, cooperatives, etc. culturals), 
quin espai proposa l’ICUB?  Fins a consolidar-se com a projectes que acompanyen la creació 
(producció, comunicació…) hi ha moltes ajudes al principi  però per consolidar a 5 anys visita 
per exemple. Direcció ha indagat ha tingut reunió amb Barcelona Activa i l’Esteve Caramés, 
ho retransmetrà a l’iCUB. Hi ha un problema d’espais a la ciutat acompanyant aquest tipus.  

Es pregunta si s’acompanyarà els projectes individualment? Això serà a través de les reunions 
de grup la Maria i la Joana. 

Què vol dir projectes amb més vinculació a la Fabra? Vol dir que des del moment que es 
presenta la convocatòria es tingui present el “retorn”: participar de l’activitat de la Fabra 
(participar al plenari i a una comissió serà obligatori) i que el projecte tingui vocació 
d’implicar-se amb el recinte/territori (hi ha moltes entitats al voltant amb què poder 
col·laborar). Hi ha molts models de retorn. Cal que els projectes que es presentin es noti què 
els ha fet demanar a la Fabra i no a un altre lloc. També cal tenir present que és una mica 
assaig-error. 

Convocatòria de projectes amb gratuïtat d’espai - si es desenvolupa un servei públic (ie. un 
diari del recinte, que és l’exemple que ha posat la Joana) hi ha recursos econòmics? La idea 



de la Joana no era només la gratuïtat, si no que la feina dels artistes sigui remunerada, que és 
una cosa que es vol aconseguir en el futur. Es faran unes jornades de bones pràctiques cap al 
desembre. 

Quantes entitats que no són projectes artístics es troben en situació de segurament marxar (? 
No se sap el número. Però simplement ha de quedar clar que no es tracta només de tenir una 
taula. 

Cap dels projectes no encaixen perquè són projectes de continuïtat i que en el temps que 
han estat aquí han generat sinèrgies amb el territori. Fa falta algú de l’ICUB a l’habitació, 
perquè la política de ciutat deixa “desamparats” aquest tipus de projectes que no encaixarien 
a BCN Activa. No és una pregunta directa per la Joana perquè ella com a Fabra no hi pot 
donar resposta. La Joana explica que ja ha transmès aquesta problemàtica de la cultura de 
base, que és una problemàtica que cal reivindicar. La idea igualment no és abandonar la 
cultura de base, que tindrà lloc aquí per fer trobades, workshops, etc. Els lloguers ams preus 
públics que hi ha fins ara es mantenen, però encara no se sap com funcionarà. El Carles Sala 
no té substitut de moment, de manera que la Fabra està aïllada sense referent a l’ICUB en 
aquest moment fins que no se solucioni el concurs de la Direcció de Proximitat. També s’està 
organitzant encara l’organigrama de 

 l’ICUB, la nova gerència, etc. 

Es comenta que d’una banda es planteja abordar l’artístic en tota la cadena, però en viver qui 
està fent tot el treball cultural vinculat a aquesta cadena es pensa separadament. També hi ha 
una part de continuïtat i una part de treballar de forma compartida que requereixen de temps 
llargs. 
També que cal tenir en compte els projectes que han fet retorn, perquè es crea comunitat i 
treball en xarxa i seria una pena que es perdés. - La Joana comenta que això continua en la 
mesura que volguem. Però això és una FdC, i les FdC tenen un moviment, una rotació, ningú 
s’apropia d’aquell espai i hi està permanentment. El canvi farà que les xarxes, els vincles i les 
influències es multipliquin. 

El retorn té dos models a l’hora d’entendre aquest arrelament: un és més orgànic de 
projectes que en principi no tenien aquest arrelament però que a mida que passen temps 
aquí es produeixen les sinèrgies, que és un plantejament que requereix de temps. Aquest 
arrelament és un requisit previ que ha d’estar a la proposta? Perquè si és així, és complicat 
perquè l’artista ha de presentar una proposta coneixent aspectes de la Fabra que fins ara els 
artistes els coneixien al passar un temps aquí. - La Joana explica que al presentar un projecte 
hi ha molts models de participació i retorns diferents: aportacions puntuals, treball continu 
durant un any a l’escola del costat, etc. Si es vol fer un projecte de, per exemple, assajar una 
obra de teatre aquí, es demanarà que hagin fet una mica d’investigació (que en realitat ja es 
farà una explicació del recinte, la fàbrica, l’equip, el territori, etc. a la convocatòria) perquè no 
es tracti d’aterrar aquí conèixer el lloc on vas. S’està treballant en aquesta redacció, i tothom 
està convidat a fer-li un cop d’ull i fer les seves aportacions a la convocatòria i els documents 
explicatius que l’acompanyin. Les propostes que arribin i puguin encaixar es treballaran amb 
els residents més des del principi perquè ja vindran informats del context, 



Marta Teleduca explica que s’està treballant en la situació de la cultura de base, amb 
interlocució de l’ICUB. Es va fer una roda de premsa a l’Antic Teatre fa dos mesos amb Daniel 
Granados, i la setmana passada una assemblea a la Nau Ivanov. S’està fent un mapeig i una 
definició de la situació de precarietat per ajudar a definir les possibles solucions. Es passa un 
full de contactes pels que estiguin interessats. 

La Meritxell de Cosmologies explica que el seu projecte és sobre olors i necessita voluntaris. 
A pat, comenta que estem molt tancats aquí, i que projectes com el de la Massana haurien de 
ser més habituals. Proposta visites guiades al Parc Científic de la UB i la UPC. També al barri i 
les empreses. Per ensenyar què fan els artistes a espais com les FdC a gent d’àmbits fora de 
la cultura. - La Joana pren nota i comenta que visites guiades se’n fan, per exemple m’hi ha 
planejada una amb botigues del barri, entitats educatives, i tothom que ho demana. 

Com serà l’assessorament? No serà una persona aquí, encara s’està definint. Però serà una 
persona que vindrà puntualment a respondre preguntes. Ara és el moment també de 
proposar serveis i ajudes perquè FiC ho tingui en compte. 

 

7. Data Del Proper Plenari i Tancament 

 
● 19 de desembre, 12h. + dinar de traje 

 
 
 
 
 
 


